
Opsamlingsnotat til Økonomiudvalget vedr. ”Bydelsplan for Valby”
Bydelsplan for Valby blev udarbejdet i 2008/09. I forbindelse med vedtagelsen af bydelsplan for Valby besluttede Økonomiudvalget, at 
Valby Lokaludvalg i september 2010 skulle aflevere et statusnotat, der beskriver arbejdet med temaer og indsatser i relation til bydelsplanen.
Generelt har Valby Lokaludvalg løbende anvendt bydelsplanen som afsæt i forbindelse med igangsættelse af nye initiativer ligesom den 
generelt danner udgangspunkt for udarbejdelsen af høringssvar. Valby Lokaludvalg nyder samtidig gavn af de mange netværk og 
samarbejdsrelationer, der opstod som led i processen med at skabe bydelsplan – det gælder både relationer til borgere, foreninger og 
borgergrupper som interne relationer i Københavns Kommunes forskellige fagforvaltninger.  Alt i alt vurderer Valby Lokaludvalg, at 
Bydelsplanen har og er et yderst anvendeligt værktøj i forbindelse med Lokaludvalgets såvel strategiske som daglige arbejde og virke. 
Nedenstående statusnotat tager udgangspunkt i de 8 temaer, som er behandlet i Bydelsplan for Valby. 

Tema Indsatser Bemærkninger
Trafik
Temaet har fokus på forbedring af 
kollektiv trafik, sikre forhold for 
bløde trafikanter og reducering af 
biltrafikken
Konkret indeholder bydelsplan for 
Valby et ønske om, at forvaltningen 
igangsætter udarbejdelsen af en 
Trafik- og Byrumsplan for Valby.

Trafikstrategi for Valby
Valby Lokaludvalg og TMF har i 2010 et godt og 
konstruktivt samarbejde omkring udarbejdelsen af 
en ny ”Trafikstrategi for Valby”. Dette arbejde er 
en videreførelse af arbejdet med bydelsplanen og 
indeholder ligeledes en række 
borgerinddragelsesprocesser.

Lokaludvalget finder at Bydelsplan for Valby 
har været en nødvendig forudsætning for det 
igangværende arbejde med at skabe en ny 
Trafikstrategi for Valby blandt andet fordi 
Bydelsplanen har muliggjort en mere 
fokuseret og dybdegående 
borgerinddragelsesproces. Endvidere har 
arbejdet med trafikplanen styrket bevidstheden 
omkring de trafikale behov i Valby hos både 
politikere og i forvaltningen.
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Skole
Temaet har fokus på at skabe en 
attraktiv
folkeskole og foreslår en ny
skolemodel i Valby, som
forudsætter strukturændringer, bl.a. 
at Valby udgør ét
skoledistrikt. Konkret indeholder 
bydelsplan for Valby et ønske om at 
kommunen igangsætter en proces, 
der på sigt kan føre til, at Valby kan 
blive centrum for forsøg med 
pædagogiske og faglige 
udviklingsmodeller.

Valby – Sammen om folkeskolen:
På baggrund af bydelsplanen har lokaludvalget 
fortsat det gode og konstruktive samarbejde med
BUF Valby omkring skabelsen af en fælles 
udviklingsmodel for Valbys folkeskoler. 
Lokaludvalget har afholdt en række 
debatarrangementer, iværksat undersøgelser, 
udarbejdet et egentligt projektforslag mv. Arbejdet 
med at gennemføre udviklingsprojektet er desværre 
strandet på manglende økonomi - herunder midler 
til at frikøbe lærere til at indgå i dialogprocessen

Pr-indsats
Arbejdet med at promovere og udvikle de lokale 
folkeskoler fortsætter dog i efteråret blandt andet 
med et seminar for alle skolebestyrelsesmedlemmer 
og en række branding tiltag overfor forældre i 
Valby.

Blandt andet er der allerede udarbejdet en 
publikation som er uddelt til alle børn i børnehaver 
og vuggestuer samt distribueret bredt i bydelen 
herunder til ejendomsmæglere. Publikationen er 
blevet utrolig godt modtaget fra alle sider og er et 
godt eksempel på lokaludvalgets rolle som 
koordinator i bydelen.

Derudover vil alle skolerne være til stede med en 
charmeoffensiv under Valby Kulturdage, som skal 
illustrere at det er både sjovt og lærerigt at gå i 
folkeskole i Valby

Lokaludvalget undrer sig over at Børne- og 
ungdomsforvaltningen har afvist den lokale 
distriktsforvaltnings ansøgning om at afsætte 
midler til at gennemføre det videre arbejde 
med at skabe en ny udviklingsmodel for 
folkeskolerne i Valby. Denne undren skal 
særligt ses i lyset af at det er Børne- og 
Ungdomsudvalget der har bedt den lokale 
distriktsforvaltning om at komme med ideer 
til hvordan der kan arbejdes videre med 
tankerne fra bydelsplanen. 

Lokaludvalget opfordrer derfor forvaltningen 
og Børne- og ungdomsudvalget til at 
genoverveje og diskutere projektforslaget.

Lokaludvalget glæder sig samtidig over det 
fortsat gode og konstruktive samarbejde med 
Børne- og Ungdomsforvaltningen, distrikt 
Valby.

2



Idræt
Temaet fokuserer på at
skabe gode
idrætsfaciliteter og på at det
skal være nemt for alle at dyrke 
idræt.
Konkret indeholder bydelsplanen 
blandt andet et ønske om at skabe et 
aktivitetsrum på Toftegårds Plads; 
at forbedre eksisterende faciliteter i 
bydelen samt at indtænke idræt i 
nybyggeri og indsatser   

Idrætspolitik for Valby
Valby Lokaludvalg arbejder i 2010 med idræt som 
et særligt tema. Målet er blandt andet at skabe en 
idrætspolitik for bydelen. Idrætspolitikken og 
borgerinddragelsen omkring den bygger på de 
netværk og diskussioner, der blev skabt i 
forbindelse med arbejdet med bydelsplan for Valby. 
Arbejdet styrker samtidig samarbejdet internt i 
bydelen mellem forskellige foreninger hvilket er en 
konkret vision i bydelsplanens afsnit om idræt. 

I august 2010 er der ansat foreningsguider i flere 
boligkvarterer hvilket ligeledes er i tråd med 
bydelsplanen? 

Toftegårds Plads
Valby Lokaludvalg har i samarbejde med andre 
lokale aktører igangsat en proces, der i 2011 
betyder at Toftegårds Plads under navnet ”Valby 
Moves” åbner op som en kulturel frizone. Dette 
initiativ bygger bl.a. på bydelsplanens visioner om 
at skabe plads til den selvorganiserede idræt og 
aktivitetsområder i byens rum. 

Faciliteter på Lykkebo Skole
I forhold til at forbedre idrætsfaciliteterne på 
skolerne har Lokaludvalget understøttet en proces, 
der betyder, at Lykkebo Skole får en 
Kunstgræsbane og at banen og 
omklædningsfaciliteterne her stilles til rådighed for 
børn og unge fra fodboldklubben FC Rikken i den 
periode klubbens egne baner er nedlagte på grund 
af opførslen af den kommende jernbane til 
Ringsted. 

Aktiviteter i boligområder
Derudover arbejder Lokaludvalget aktivt for at 

Valby Lokaludvalg glæder sig over at der er 
afsat midler til skabelsen af en kulturel 
frizone på Toftegårds Plads

Valby Lokaludvalg noterer sig at arbejdet 
med at skabe en helhedsplan for Valby 
Idrætspark er udskudt på ubestemt tid. 
Lokaludvalget bemærker, at en renovering af 
de eksisterende faciliteter er afgørende for at 
skabe tilfredsstillende forhold for områdets 
aktive idrætsudøvere samt nødvendigt i 
forhold til at tiltrække nye medlemmer.  
Valby Lokaludvalg opfordrer derfor til at 
arbejdet genoptages snarest muligt og at 
forvaltningerne løbende implementerer 
kortsigtede løsninger der kan udbedre de 
akutte behov. 
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Integration
Temaet foreslår forbedring
af integrationsindsatsen i
Valby gennem bl.a. øget
medansvar blandt unge
samt samarbejde med
erhvervslivet
Konkret peges på nødvendigheden af 
at fremme tryghed og medansvar, 
behovet for flere 
aktivitetsmuligheder, at styrke 
samarbejdet med erhvervslivet og 
med skolerne samt nødvendigheden 
af styrkelse og anerkendelse af 
eksisterende netværk og frivillige 
kræfter

Strategisk anvendelse af puljemidler
Valby Lokaludvalg har via uddelingen af 
puljemidler bevidst prioriteret ansøgninger, der har 
en integrationsfremmende effekt.
Lokaludvalgets arbejde med ”Sikker BY” tager 
ligeledes blandt andet udgangspunkt i 
Bydelsplanens visioner på integrationsområdet. 

Netværksdannelse
Lokaludvalgets integrationsnetværk, der har 
eksisteret siden 2007, fungerer stadigvæk som et 
ad hoc netværk, der inddrages i aktuelle sager på 
integrationsområdet.

Aktivitetsmuligheder
Som beskrevet ovenfor; Toftegårds Plads, Valby 
Vænge og Henriksgården

Samarbejde med frivilligcenter
Lokaludvalget har fra 2010 indgået samarbejde 
med Frivilligcenter Vesterbro/SV hvilket betyder, 
at centret som noget nyt er til stede i Valby og 
arbejder på at styrke og mobilisere frivillige i 
bydelen.

Samarbejde med skolerne
Som beskrevet ovenfor; Pr-indsats har blandt andet 
til formål at sikre en større tiltrækning af
ressourcestærke familier til de lokale folkeskoler.
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Almene Boligområder
Temaet har fokus på at gøre de 
almene boligområder attraktive for
En bred vifte af beboere og 
beskriver bl.a. ønsker til 
helhedsplaner. Konkret peges på 
ønske af samordning af 
helhedsplaner i bydelen samt fysiske 
og sociale tiltag, der kan have en 
trykhedsfremmende effekt samt på 
behov for områdeløft i 
Vigerslevområdet, det centrale 
Valby samt Vilhelm Thomsens 
Alle/Høfdingsvej/Ramsningsvej.

Koordinering af helhedsplaner
Lokaludvalget har i 2009 afsat midler til at 
forberede arbejdet med at sikre koordinering 
mellem de 4 helhedsplaner i bydelen. Dette arbejde 
er desværre strandet på manglende velvilje fra 
boligforeningernes side. 

Områdeløft 
Der er påbegyndt områdeløft i gl. Valby og
lokaludvalget har et godt og konstruktivt 
samarbejde med områdeløftets sekretariat.

Vigerslev
Lokaludvalget er særlige opmærksomme på 
nødvendigheden af at implementere tiltag i 
Vigerslvområdet der kan styrke området i 
almindelighed og afhjælpe generne af den 
kommende jernbane til ringsted i særdeleshed. 
Lokaludvalget er i løbende dialog med de relevante 
forvaltninger og Banestyrelsen omkring dette. 

Lokaludvalget ønsker at understrege 
nødvendigheden af at gøre en særlig og 
ekstraordinær indsats for boligområderne i 
Vigerslev omkring Kulbanevej hvor 
jernbanen til ringsted skal anlægges.

Områderne her fremstår allerede i dag 
nedslidte og der er akut behov for såvel 
fysiske som sociale tiltag såfremt 
ghettoisering og yderligere sociale 
problemstillinger skal forbygges.

5



Bæredygtighed og Miljø
Temaet har fokus på at gøre Valby 
til den førende bydel på 
miljøområdet.
Valby ønsker bl.a. at udgøre en 
eksempelbydel i forhold til CO2 og
affaldshåndtering. Konkret peges på 
at gøre Valby til forsøgsområde for 
afprøvning af innovative 
affaldsløsninger, promovering af 
solenergi og andre 
energibesparende tiltag.

Sol i Valby
Valby Lokaludvalg bakker op om Miljøpunkt 
Valbys arbejde med at udbrede solceller i Valby.
Herunder har Lokaludvalget  i samarbejde med 
Miljøpunkt Valby søgt forskellige fonde med 
henblik på at etablere en solcellesti i Valby.

Bæredygtighed i nybyggeri
I tråd med visionerne for bydelsplanen lægges der 
forbindelse med etableringen af Toftegårds plads 
som kulturel frizone stor vægt på solenergi og 
bæredygtighed generelt. Derudover ligger Valby 
Lokaludvalg i forbindelse med høringssvar stor 
vægt på energibesparelse og bæredygtighed

Nærgenbrugsstationer
Valby Lokaludvalg er i dialog med Center for 
renhold i forhold til på sigt at etablere et koncept 
for nærgenbrugsstationer i Valby som erstatning 
for genbrugspladsen på Kulbanevej, der nedlægges 
i 2011.   
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Byrum og Stier
I temaet udpeges en række konkrete 
stiforbindelser og grønne områder, 
Lokaludvalget ønsker at styrke.
Konkret indeholder bydelsplanen 
ønsker om flere grønne områder og 
forslag til nye stiforbindelser, 

Trafikstrategi for Valby
Trafikstrategien indeholder et afsnit om byrum og 
stier og der er med udgangspunkt i bydelsplanen 
arbejdet videre med at skabe et sammenhængende 
stinet i Valby. Derudover kommer trafikstrategien 
til at indeholde forslag til hvor der kan etableres 
pladser og ”grønne åndehuller”. Således 
indarbejdes mange af de konkrete forslag til 
pladsdannelser og stiforbindelser i den kommende 
trafikstrategi for Valby. 

Gadekæret
Områdefornyelsen Gl. Valby arbejder videre med 
at etablere en lommepark på Gadekæret, hvilket er 
et konkret ønske i bydelsplanen. 

Bro over Gl. Køge Landevej
Cykelsti under Gl  Køge Landevej er et konkret 
ønske i bydelsplanen og vil efter al sandsynlighed
blive etableret i 2011. 

Det konkrete udfald af arbejdet med stisystemer har 
affødt diskussion af hvordan Valbys trafik betjenes 
med lettrafik. Stiplanen bliver nu udviklet for hele 
valby og tjener som et meget værdifuldt input i 
diverse drøftelser af lokalplaner etc.

Cykelstien under Gl. Køge Landevej med i ”Årlig 
handlingsplan for Valby Syd 2011”.
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Udvikling af by- og
Boligområder
Fokus er på, at udvikling af
nye områder sker med
respekt for historien, og at
Valby bevares som en grøn bydel 
med lys og luft.
Konkret indeholder bydelsplanen 
bemærkninger om Grønttorvet, Ny 
Ellebjerg, Valby Idrætspark, 
Toftegårds Plads, FL Smidth samt 
Valbys haveboligområder. 

Afgivelse af Høringssvar
Valby Lokaludvalg anvender bydelsplanen og dens 
visioner for byudviklingsområderne i forbindelse 
med afgivelse af høringssvar. På den måde fungerer 
bydelsplanen i vid udstrækning som pejlemærke.

Toftegårds plads
Som beskrevet tidligere. De planlagte aktiviteter på 
pladsen bunder i vid udstrækning på borgerinput 
fra borgerinddragelsesprocessen omkring 
bydelsplanen. 

Valby Lokaludvalg noterer sig at arbejdet 
med at skabe en helhedsplan for Valby 
Idrætspark er udskudt på ubestemt tid. 
Lokaludvalget bemærker, at en renovering af 
de eksisterende faciliteter er afgørende for at 
skabe tilfredsstillende forhold for områdets 
aktive idrætsudøvere samt nødvendigt i 
forhold til at tiltrække nye medlemmer.  
Valby Lokaludvalg opfordrer derfor til at 
arbejdet genoptages snarest muligt og at 
forvaltningerne løbende implementerer 
kortsigtede løsninger der kan udbedre de 
akutte behov.
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